



# النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

16 تموز (يوليو) 2025

## UNION OF ARAB CHAMBERS PARTICIPATES IN THE 2025 AFRICA ECONOMIC SYMPOSIUM

The Union of Arab Chambers participated in the 2025 Africa Economic Symposium held in the Moroccan capital, Rabat, from 14 to 15 July 2025, at the invitation of the Policy Center for the New South, under the theme: "Bold Steps Amid Global Transformations." The symposium was marked by high-level attendance, bringing together economic experts and representatives of international institutions and prestigious research centers from more than 40 countries. During the symposium, the sixth annual edition of the Africa Economic Report was discussed.

The sessions revolved around two main tracks:

1. Macroeconomic Policy Challenges: focusing on monetary policy amid uncertainty, public-debt management, and fiscal sustainability.
2. African Economic Transformation: discussing ways to enhance trade and integration, the role of economic corridors, central-bank digital currencies, and the future of development finance beyond traditional aid models.

The sessions highlighted the importance of moving toward innovative financing models based on mobilizing domestic resources and smart partnerships instead of excessive reliance on aid. They also emphasized the need to accelerate the implementation of the African Continental Free Trade Area (AfCFTA) by removing non-tariff barriers and developing infrastructure and logistical connectivity.

The role of central-bank digital currencies (CBDCs) was presented as a means of promoting financial inclusion and reducing remittance costs, especially in marginalized regions. Growing interest was also noted in the experience of economic corridors as a tool for achieving inclusive development, provided that effective regional-governance mechanisms are in place.

The issues raised showed a direct link to the efforts of the Union of Arab Chambers in strengthening Arab-African economic integration, particularly regarding empowering the private sector to engage in economic-corridor projects and green finance, directing investments toward productive and digital sectors in Africa, and supporting institutional frameworks to enhance coordination between Arab and African chambers of commerce.

Source (Union of Arab Chambers)

## اتحاد الغرف العربية يشارك في الندوة الاقتصادية لإفريقيا 2025



شارك اتحاد الغرف العربية، في الندوة الاقتصادية لإفريقيا 2025 التي عقدت في العاصمة المغربية الرباط، خلال الفترة 14 - 15 يوليو 2025، بدعوة من مركز السياسات من أجل الجنوب الجديد (Policy Center for the New South)، وذلك تحت شعار: "خطوات جريئة في ظل التحولات العالمية".

وتميزت الندوة بحضور رفيع المستوى ضم خبراء اقتصاديين وممثلين عن مؤسسات دولية ومراكز بحثية مرموقة من أكثر من 40 دولة. وجرى خلال الندوة مناقشة الإصدار السنوي السادس من التقرير الاقتصادي لإفريقيا.

وتمحورت الجلسات حول مسارين رئيسيين:

1. تحديات السياسات الاقتصادية الكلية: ركزت على السياسة النقدية في ظل عدم اليقين، وإدارة الدين العام والاستدامة المالية.

2. تحول الاقتصاد الإفريقي: ناقشت سبل تعزيز التجارة والتكامل، دور الممرات الاقتصادية، العملات الرقمية للبنوك المركزية، ومستقبل التمويل التنموي خارج نماذج المساعدات التقليدية.

وأبرزت الجلسات أهمية التوجه نحو نماذج تمويل مبتكرة تستند إلى تعبئة الموارد المحلية والشراكات الذكية بدل الاعتماد المفرط على المعونات. كما تم التأكيد على ضرورة تسريع تنفيذ منطقة التجارة الحرة القارية الإفريقية (AfCFTA) من خلال إزالة الحواجز غير الجمركية وتطوير البنية التحتية والربط اللوجستي. كذلك جرى طرح دور العملات الرقمية للبنوك المركزية (CBDCs) كوسيلة لتعزيز الإدماج المالي وتقليل كلفة التحويلات، خاصة في المناطق المهمشة. كما برز اهتمام متزايد بتجربة الممرات الاقتصادية كأداة لتحقيق التنمية الشاملة، بشرط توفر آليات حكام إقليمية فعالة.

وأظهرت القضايا المطروحة مدى الصلة المباشرة بالجهود التي يبذلها اتحاد الغرف العربية في تعزيز التكامل الاقتصادي العربي-الإفريقي، لا سيما في ما يتعلق بتمكين القطاع الخاص من الانخراط في مشاريع الممرات الاقتصادية والتمويل الأخضر. وتوجيه الاستثمارات نحو القطاعات الإنتاجية والرقمية في القارة الإفريقية. ودعم الأطر المؤسسية لتعزيز التنسيق بين الغرف التجارية العربية ونظيراتها الإفريقية.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

## "OPEC": THE GLOBAL ECONOMY MAY IMPROVE IN THE SECOND HALF OF 2025

In its monthly report, the Organization of the Petroleum Exporting Countries (OPEC) kept its estimates for global economic growth unchanged at 2.9 percent for 2025 and 3.1 percent for 2026, despite geopolitical challenges and high interest rates.

According to the organization, the global economy could perform better than expected in the second half of the current year, despite trade disputes. It indicated that crude-oil refinery intake will remain high to keep pace with increased summer travel, supporting demand projections. OPEC also maintained its forecast for growth in global oil demand at 1.3 million barrels per day for both 2025 and 2026, supported by a recovery in industrial activity and transportation in emerging markets, especially in Asia.

Source (Al Arabiya.Net Website, Edited)



## "أوبك": الاقتصاد العالمي قد يتحسن في النصف الثاني 2025

أبقت منظمة الدول المصدرة للنفط "أوبك" في تقريرها الشهري، على تقديراتها لنمو الاقتصاد العالمي عند 2.9 في المئة خلال عام 2025، و3.1 في المئة عام 2026، دون تغيير عن توقعاتها السابقة رغم التحديات الجيوسياسية وأسعار الفائدة المرتفعة.

ووفق المنظمة فإن الاقتصاد العالمي قد يُحقق أداءً أفضل من المتوقع في النصف الثاني من العام الجاري، على الرغم من النزاعات التجارية. وبينت أن استهلاك مصافي النفط الخام سيظل مرتفعاً لمواكبة الارتفاع في السفر الصيفي، مما يُسهم في دعم توقعات الطلب. كما

ثبتت المنظمة تقديرات نمو الطلب العالمي على النفط عند 1.3 مليون برميل يومياً لكل من عامي 2025 و2026، مدعومة بانتعاش النشاط الصناعي والنقل في الأسواق الناشئة، خصوصاً في آسيا.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

## SAUDI ARABIA TOPS VENTURE-CAPITAL INVESTMENTS IN THE MIDDLE EAST

The Kingdom of Saudi Arabia maintained its lead in the Middle East and North Africa as the country with the highest venture-capital investment value in the first half of the current year, executing investments worth 3.2 billion riyals (USD 860 million) in national start-ups, thereby surpassing the total for all of 2024.

Data issued by the "Magnitt" platform showed that the Kingdom captured the largest share of total venture-capital investment in the Middle East and North Africa during the first half of the current year, at 56 percent. It also achieved a record number of venture-capital deals, reaching 114 deals, reflecting the attractiveness of the Saudi market, enhancing its competitive environment, and affirming the strength of its economy as the largest in the region.

[Source \(Al Sharq Al Awsat Newspaper, Edited\)](#)

## السعودية تتصدر استثمارات رأس المال الجريء في الشرق الأوسط



حافظت المملكة العربية السعودية على صدارتها لمنطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا، كأعلى دولة من حيث قيمة الاستثمار الجريء في النصف الأول من العام الجاري، مع تنفيذ استثمارات بقيمة 3.2 مليار ريال (860 مليون دولار) في شركات ناشئة وطنية، متجاوزة بذلك إجمالي الحجم في عام 2024 بالكامل.

وأظهرت البيانات الصادرة عن منصة "ماغنت"، استحوذت المملكة على الحصة الأكبر من إجمالي الاستثمار الجريء في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا خلال النصف الأول من العام الجاري، بنسبة بلغت 56 في المئة. كما حققت رقماً قياسياً في عدد صفقات الاستثمار الجريء التي وصلت إلى 114 صفقة، مما يعكس جاذبية السوق السعودية، ويعزز بيئتها التنافسية، ويكرس قوة اقتصادها كأكبر اقتصاد في المنطقة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## MOROCCO EXPECTS ECONOMIC-GROWTH SLOWDOWN

Morocco's High Commission for Planning forecast that economic growth will slow to 4 percent next year from an expected 4.4 percent this year, due to global trade uncertainty.

The report stated that international-trade imbalances and continued uncertainty about economic prospects will affect the growth of trade in goods and services, limiting the recovery of external demand for Morocco.

The commission noted that domestic demand continues to drive imports, contributing to a widening current-account deficit that is expected to reach 1.9 percent of GDP in 2026 after registering 1.8 percent this year. It projected that the fiscal deficit will shrink to 3.4 percent of GDP in 2026 from 3.6 percent this year, assuming that increased tax revenues offset higher government spending.

[Source \(Al Sharq Al Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## المغرب يتوقع تباطؤ النمو الاقتصادي

رَجَّحت المندوبية السامية للتخطيط في المغرب تباطؤ النمو الاقتصادي إلى 4 في المئة العام المقبل من 4.4 في المئة متوقعة هذا العام، وذلك بسبب حالة عدم اليقين العالمية بشأن التجارة.

وبحسب التقرير ستؤثر اختلالات التجارة الدولية واستمرار حالة عدم اليقين بخصوص الأفق الاقتصادية على نمو المبادلات من السلع والخدمات، مما سوف يقلص من انتعاش الطلب الخارجي الموجه نحو المغرب.

وبينت المندوبية أن الطلب المحلي لا يزال يدفع باتجاه الاستيراد، مما يساهم في اتساع عجز المعاملات الجارية المتوقع أن يصل إلى 1.9

في المئة من الناتج المحلي الإجمالي عام 2026 بعد أن سجل 1.8 في المئة هذا العام. وتوقعت أن ينقلص العجز المالي إلى 3.4 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي في عام 2026 من 3.6 في المئة في العام الجاري، وذلك على اعتبار أن زيادة الإيرادات الضريبية ستبندد زيادة الإنفاق الحكومي.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## OIL PRICES INCREASE ON EXPECTATIONS OF SUSTAINED DEMAND AND GLOBAL-ECONOMIC GROWTH

Oil prices increased in Wednesday trading, 16-7-2025, supported by expectations of continued demand growth in both the United States and China, the world's two largest oil consumers, amid signs of improving global economic projections.

Brent crude futures increased 0.2 percent to record USD 68.87 per barrel. U.S. West Texas Intermediate crude contracts increased about 0.3 percent to reach USD 66.78. This increase comes after a two-day decline, as the market largely ignored the potential supply disruption following U.S. President Donald Trump's threat to impose tariffs on buyers of Russian oil.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

## أسعار النفط ترتفع بفضل توقعات استمرار الطلب ونمو الاقتصاد العالمي



ارتفعت أسعار النفط في تعاملات اليوم الأربعاء 16-7-2025 مدعومة بتوقعات باستمرار نمو الطلب في كلٍّ من أميركا والصين، وهما أكبر مستهلكين للنفط في العالم، وذلك في ظل مؤشرات على تحسن التوقعات الاقتصادية العالمية.

وصعدت العقود الأجلة لخام برنت بمقدار 0.2 في المئة لتسجل 68.87 دولاراً للبرميل. كما ارتفعت عقود خام غرب تكساس الوسيط الأميركي بنحو 0.3 في المئة لتصل إلى 66.78 دولاراً. ويأتي هذا الصعود بعد تراجع

استمر يومين، حيث تجاهلت السوق إلى حد كبير احتمال اضطراب الإمدادات عقب تهديد الرئيس الأميركي دونالد ترامب بفرض رسوم جمركية على مشتري النفط الروسي.

[المصدر \(موقع CNBC ARABIA، بتصرف\)](#)

## FINTECH SECTOR'S CONTRIBUTION TO UAE GDP INCREASES

Forecasts showed that the United Arab Emirates will continue to play a leading regional role in the fintech sector, with the market expected to achieve a compound annual growth rate exceeding 12 percent between 2025 and 2030, increasing from about USD 3.5 billion to USD 6.4 billion.

The UAE aims to raise the fintech sector's contribution to GDP to about 12 percent by 2031, compared with an estimated 8.7 percent currently. To drive fintech expansion, the UAE has taken several proactive measures, establishing regulatory frameworks and policies that encourage innovation and accelerate digital transformation through bodies such as the Dubai Virtual Assets Regulatory Authority, the Dubai Financial Services Authority, and the Financial Services Regulatory Authority in Abu Dhabi Global Market.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



## ارتفاع نسبة مساهمة قطاع التكنولوجيا المالية في GDP الإمارات

أظهرت التوقعات أن تواصل الإمارات دورها كلاعب في قطاع التكنولوجيا المالية إقليمياً، حيث من المتوقع بأن يحقق حجم السوق نمواً سنوياً مركباً بنسبة تتجاوز 12 في المئة بين 2025 و2030، ليرتفع من نحو 3.5 مليار دولار إلى 6.4 مليار دولار.

وتستهدف الإمارات رفع نسبة مساهمة قطاع التكنولوجيا المالية في الناتج المحلي الإجمالي إلى نحو 12 في المئة بحلول 2031 مقارنة بحوالي 8.7 في المئة تقديرات مساهمة القطاع حالياً. ودفعاً لتوسع قطاع التكنولوجيا المالية،

اتخذت الإمارات عدة إجراءات استباقية إذ وضعت أطراً وسياسات تنظيمية تحفز الابتكار وتسرع وتيرة التحول الرقمي وذلك من خلال هيئات عدة مثل هيئة تنظيم الأصول الافتراضية في دبي وسلطة دبي للخدمات المالية وسلطة تنظيم الخدمات المالية في أبوظبي العالمي.

[المصدر \(موقع CNBC ARABIA، بتصرف\)](#)

## IMF: EGYPT FACES A USD 5.8 BILLION FINANCING GAP IN 2025/2026

The International Monetary Fund revealed that Egypt faces a financing gap of about USD 5.8 billion in 2025/2026, compared with USD 11.4 billion in the 2024/2025 fiscal year.

According to the IMF, the Egyptian government has secured confirmed financing commitments to cover its needs during the twelve months ending January 2026, including one billion euros obtained from the European Union in December, as part of a total financing package of five billion euros.

The report noted the Gulf states' commitment not to withdraw official deposits totaling USD 18.3 billion at the Central Bank of Egypt until the end of the Extended Fund Facility program in October 2026, unless the funds are used to purchase assets, with the proceeds of such operations remaining within foreign-exchange reserves.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)

## صندوق النقد: مصر تواجه فجوة تمويلية 5.8 مليار دولار في 2026/2025

كشف صندوق النقد الدولي عن أنّ مصر تواجه فجوة تمويلية تقدر بنحو 5.8 مليار دولار في 2025/2026 مقابل 11.4 مليار دولار خلال السنة المالية 2024/2025.

ووفق الصندوق فقد نجحت الحكومة المصرية في تأمين التزامات تمويلية مؤكدة لتغطية الاحتياجات خلال الأشهر الاثني عشر التي تنتهي في يناير 2026، من بينها مليار يورو حصلت عليها مصر من الاتحاد الأوروبي في ديسمبر، كجزء من حزمة تمويلية إجمالية تبلغ 5 مليارات يورو.

وبيّن التقرير التزام دول الخليج بعدم سحب ودائع رسمية لدى البنك المركزي المصري بقيمة 18.3 مليار دولار حتى نهاية برنامج "تسهيل الصندوق الموسع" في أكتوبر 2026، إلا في حال استخدامها لشراء أصول، على أن تبقى عائدات تلك العمليات ضمن الاحتياطي الأجنبي.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

